
اخيراً خبري مبني  بر استقرار دبيرخانه »كنفرانس 
بين المللي گرد و غبار« در سازمان حفاظت محيط   
زيست جمهوري اسلامي ايران اعلام شده است. 
به منظور بررسي كم  و كيف اين اتفاق و همچنين 
آخرين تلاش هاي بين المللي در خصوص مقابله 
با گرد و غبار به سراغ سيدحس�ين موسوي  فر، 
رئيس مرك�ز اموربين الملل و كنوانس�يون هاي 
سازمان حفاظت محيط زيست رفته  ايم كه متن 
گفت  وگوي وي با »جوان« در ادامه ارائه مي  شود. 

چ�ه ش�د ك�ه دبيرخان�ه كنفران�س 
بين المللي گرد و غبار به ايران رسيد؟

21 تير سال گذشته اجلاس��ي منطقه اي به دستور 
رئيس جمه��ور در اي��ران برگزار ش��د و در آن همه 
همسايه ها و آژانس هاي سازمان ملل متحد را دعوت 
كرديم تا در مورد محيط زيست با تأكيد برگرد و غبار 

تصميم گيري شود. 
شركت كنندگان چه كساني بودند؟

كشورهاي همسايه به همراه شش آژانس سازمان ملل 
متحد حضور داشتند. اين اجلاس اعلاميه اي داشت و 

در آن تصميماتي گرفته شد كه در حال اجرا است. 
تصميمات چه بود؟

تأسيس يك صندوق و يك س��ازمان منطقه اي كه 
هر دو در حال انجام هس��تند، همچنين تش��كيل 
كارگروه هاي دو جانبه در دستور كار قرار گرفت كه ما 
الان با عراق، سوريه و تركمنستان به عنوان منشأهاي 

اصلي گرد و غبار اين كارگروه ها را تشكيل داده ايم. 
در م�ورد عربس�تان، قطر، ام�ارات و 
مانند اينها به عنوان ديگر منش�أهاي 

گردوغبار چه كاري انجام داده  ايد؟
يكي از كانون ه��ای گردوغبار و ش��ايد بتوان گفت 
اصلي ترين كانون اكنون عربس��تان است و با توجه 
به اينكه روابط به تازگي با عربستان برقرار شده قرار 
است به اجلاس دعوت شوند، قطر و امارات مانند آنها 

نيز حضور داشتند. 
پس بر اس�اس اين اجلاس اكنون يك 

صندوق هم در حال تأسيس است؟
صندوق و يك سازمان بين المللي كه مقدمات هر دو 
اينها انجام شده و بايد به دولت هاي مشاركت كننده 
ابلاغ شود. همين طور بحث هاي دوجانبه هم وجود 
دارد؛ مثلًا كارگروه  هايي بي��ن ايران و عراق در حال 
ايجاد شدن است و در مورد تركمنستان نيز چنين 
كاري انجام شده و ما قبل از عيد رفتيم و كارگروهش 
را تشكيل داديم، الان هم كارهاي آن در حال انجام 

است. 
اي�ن كارگروه ها قرار اس�ت چه كاري 
انجام دهن�د، آيا قرار اس�ت فقط اين 

كارگروه ها تشكيل شود و تمام. 
نه كارگروه هاي فني است و براساس آن متخصصان 
مقابله با گردوغبار بين دو كشور تبادل مي  شوند و كار 

را انجام مي  دهند. بقيه مسائل آن خيلي فني است و 
من هم چون رشته  ام نيس��ت، چيزي نمي  گويم كه 

اشتباه نشود. 
سازمان منطقه اي كه قرار است شكل 

بگيرد به كجا رسيد؟
اساسنامه سازمان منطقه اي را ما به عنوان سازمان 
متولي اي��ن قضيه يعني س��ازمان محيط زيس��ت 
نوشته  ايم و براي دستگاه هاي مس��ئول فرستاديم 
كه نهايي كنند و براي كش��ورهاي مشاركت كننده 

بفرستند. 
اين مسئله چه مقدار جدي است؟

خيلي جدي اس��ت؛ در اعلاميه پاياني نشست آمده 
است و همه كشورها نيز آن را تأييد كرده اند. 

بالاخره نزديك دو دهه است خبرهايي 
در مورد همكاري بين المللي در مورد 
ريزگردها مي  ش�نويم، آيا اين بار هم 
قرار است اين خبر مانند خبرهاي قبلي 

باشد؟

مدل كاري در محيط زيست عملياتي است. كاري را 
انجام نمي  دهيم، مگر اينكه ببينم در عمل هم كاري 
انجام مي  ش��ود. ولي به هر حال بايد اين واقعيت را 
دانست كه قرار است ما با دولت هاي خارجي تعامل 
كنيم و نمي  توانيم به آنها زور بگوييم، به همين دليل 
اين مسئله زمان  بر اس��ت و ممكن است آنها نظرات 
مخالف داش��ته باش��ند يا برخي از نظرات را مجبور 
باشيم تعديل كنيم، اينها مسائلي است كه در فضاي 
بين المللي وجود دارد و در نتيجه مس��ير طولاني تر 
و سخت تر است، ولي ما در سازمان عملگرا هستيم 
و مي  خواهيم اين كار را انجام دهي��م و داريم انجام 

هم مي  دهيم. 
بازه زماني براي انجام اين كارهاي فني 

داريد؟
به هيچ عنوان با خارجي ها نمي  توان بازه زماني تعريف 

كرد، چون آنها ملاحظات فني خود را دارند. 
بالاخ�ره وقت�ي داري�د مثلًا ب�ا عراق 
تعامل مي  كني�د، نمي  گوييد ما تا پنج 
سال آينده مي  خواهيم 80 درصد اين 

ريزگردها را كم كنيم؟

در توافقات ما مسئله زمان نيست و وقتي كه مسائل 
فن��ي از مرزهاي كش��ور رد مي  ش��ود، خيلي قابل 
دسترس نيس��ت كه مثلًا ما بگوييم براي پنج سال 
و عراق هم پنج سال را بپذيرد، ممكن است او بگويد 
اولويت شما ممكن است پنج سال باشد، ولي اولويت 
ما پنج سال نيست. به همين دليل بايد اين مسير را 
منعطف جلو برد، ولي مهم اين اس��ت كه دارد اجرا 

مي  شود و وارد مرحله شده ايم. 
بالاخ�ره داري�م درباره ي�ك موضوع 
بي  پاي�ان صحب�ت مي  كنيم ي�ا قرار 
است نهايتاً يك روزي شاهد باشيم كه 
بخش زيادي از مشكل ريزگردها تمام 

شده است؟
ما به عنوان بخش بين الملل داريم براي همين كار 
ريل گذاري مي  كنيم و ارتباطات را تسهيل مي  كنيم، 
ق��رارداد و تفاهمنامه مي  بندي��م، اعلاميه تصويب 
مي  كنيم كه بخش هاي فني ما بروند مسئله را حل 
كنند؛ قرار نيست اين موارد روي كاغذ بماند و انصافاً 
در اين دو سال خيلي از كارها انجام شده است؛ يعني 
در تمام اطراف ايران ما الان ديگر بهانه اي براي كار 
كردن نداري��م و اگر اين موضوع طول مي  كش��د، از 
طرف ما نيست و معناي آن اين است كه طرف مقابل 
يعني كشور ايكس الزاماً اولويت ما را ندارد، مي  گويد 
الان اولويت من اقتصاد يا امنيت اس��ت و به مسئله 
گرد و غبار نمي  توانم فكر كنم. ما هم نمي  توانيم اين 
مسئله را به آنها تحميل كنيم. بايد با او مذاكره كنيم، 
ترغيبش كنيم، زمان بدهيم و خواسته آن را در قالب 

اسناد برآورده كنيم تا او هم پاي كار بيايد. 
حالا در مجمع عمومي سازمان ملل متحد در قالب 
مسائل مربوط به تغيير اقليم و مقابله با گردوغبار اين 
مسئله ديده شده و به لطف خدا قطعنامه اي تصويب 
شد كه به نظر من اين قطعنامه، قطعنامه اي تاريخي 
است. در شرايطي كه چندين س��ال است كشور با 
بداخلاقي و قانون  شكني س��ازمان هاي بين المللي 
مواجه بوده و هميشه چيزي را تصويب مي  كردند كه 
برابر واقعيت نبود و حداقل ما را براي اقدامات فراوان 
حقوقي و نوع  دوستانه اي كه انجام داده و مي  دهيم 
تش��ويق نمي  كردند، ولي الان قطعنامه اي تصويب 
كرده اند كه در آن ما را تشويق كرده اند و از كارهاي 
ما استقبال شده است. گفته اند چقدر خوب كه شما 
پيش قدم شده  ايد براي اين كار و تدبير كرده  ايد كه 
مشكل منطقه خود را جمع كنيد. ما الان پيش قراول 
هستيم و جمهوري اسلامي ايران در منطقه افتاده 
جلو و مي  گويد بياييد حداقل گردوغبار را حل كنيم؛ 

اين خيلي مهم است. 
الان نقش س�ازمان ملل در اين قضيه 

چيست؟
سازمان ملل از اين ابتكار ايران استقبال كرد و آن را 
در يك مصوبه مجمع عمومي آورد كه اين دستاورد 
عظيمي براي كشور است. بعد در بند هشت قطعنامه 

ضمن استقبال دستور داد كه آژانس هاي تخصصي 
سازمان ملل بيايند از اين ابتكار ايران استقبال كنند 
و اگر جمهوري اسلامي ايران قبول كند، اين اجلاس 
را در سطح بين المللي و با حمايت سازمان ملل متحد 
برگزار كنيم. ما اي��ن اتفاقات را گردش��كار كرديم 
خدمت آقاي رئيس جمهور و آق��اي رئيس جمهور 
هم پذيرفته اند ك��ه اين كار انجام ش��ود و بلافاصله 
به سازمان دس��تور اقدام دادند. آقاي دكتر سلاجقه 
حكمي براي بنده زدن��د و گفتند ك��ه دبيرخانه را 
تشكيل دهيم. دبيرخانه هم شامل دو كميته است؛ 
يك كميته، كميته اسناد است كه بررسي مي  كند 
چه اسنادي در سطح بين الملل تصويب شود، چون 
سازمان ملل گفت حالا كه اجلاس منطقه اي را برگزار 
كردي و موفق هم بودي بيا م��ن حمايت مي  كنم و 

بين المللي هم آن را برگزار كن. 
اين بح�ران در چه مناط�ق ديگري از 

جهان وجود دارد؟
در خيلي از جاها هست؛ از امريكاي جنوبي گرفته تا 
جنوب اروپا درگير آن هستند و همين الان هم جنوب 
اروپا در فرانسه و كشورهای اطراف آن با منشأ شمال 

آفريقا درگير اين مسئله هستند. 
كميته بعدي هم كه در حال ايجاد آن هستيم كميته 
تشريفاتي است كه مسائل اجرايي مختلف مانند اينكه 
چگونه كشورها را دعوت كنيم، در چه سطحي باشند، 
اجلاس در كجا برگزار شود، سخنران ها چه كساني 

باشند و مسائلي از اين دست را پيگيري مي  كند. 
خب چه اس�نادي قرار است تصويب 
ش�ود و آيا اجلاس قرار است در ايران 

برگزار شود؟
اجلاسيه ان ش��اءالله در ايران اس��ت و ميزبان هم ما 
و سازمان ملل متحد با هم هس��تيم، منتها كميته 
محتوايي اسنادي كه تصويب مي  كند اعم از يادداشت 
مفهومي است. بايد به دولت هاي مختلف بگوييم ما از 
اين اجلاس چه مي  خواهيم، چه دستاوردهايي مدنظر 
ماست. يك بيانيه پاياني هم وجود دارد كه آن بيانيه 
يك سند بين المللي است، چون سازمان ملل نيز از 
آن حمايت مي  كند و مهر سازمان ملل نيز ان  شاءالله 

پاي آن خواهد خورد. 
يك س�ؤالي كه ممكن پيش  آيد، اين 
است كه آيا اين دبيرخانه و اقداماتي 
كه در حال انجام اس�ت، قرار اس�ت 
بخش�ي از معاه�ده محيط زيس�تي 

پاريس باشد؟
نه اين كاملًا مجزاست و هيچ ارتباطي به آن ندارد. 

فك�ر مي  كني�د اجلاس�يه اول در چه 
سطحي برگزار شود؟

بناي ما اين است كه ان ش��اءالله براي روز اول سفرا 
و كارشناس��ان باش��ند و روز دوم در س��طح وزراي 
محيط زيست كش��ورهاي عضو سازمان ملل متحد 

برگزار كنيم. 
قرار اس�ت از چه كش�ورهايي دعوت 

شود؟
سقف ندارد، چون سازمان ملل متحد حامي آن است، 

ولي اولويت هايي وجود دارد. 
اجلاس اول چه زمان�ی برگزار خواهد 

شد؟
ان شاءالله در شهريور اجلاس را خواهيم داشت. 

در مجموع آيا با اين اتفاقات تحولي در 
مسئله گردوغبار در ايران و دنيا اتفاق 

خواهد افتاد؟
جمهوري اسلامي ايران اين اراده را دارد كه مسئله 
محيط زيس��ت را در داخل و خارج حل كند. يكي از 
آس��يب هاي خيلي جدي كه ما در س��ال هاي اخير 
داريم، با منش��أ بيروني و خارج از كش��ور است. اگر 
ان  شاءالله به هدف خود برسيم و دولت ها هم هدف ما 
را درك كنند و همراهي داشته باشند، ما پيش  قراول 
حل اين مسئله هستيم. به همين دليل اميد خيلي 

زيادي داريم. 
ت�ا الان پيش  نويس�ي ب�راي اس�ناد 
تهيه ش�ده و چن�د س�ند قرار اس�ت 

آماده سازي شود؟
بله، كميته محتواي��ي دارد روي اي��ن موضوع كار 
مي  كند. در مورد تعداد بايد با دولت ها هماهنگي شود 
و بعد اعلام ش��ود. براي همين اجازه دهيد كه آن را 

نگويم، چون مي  تواند موجب گله مندي شود. 

شناسايي ۹۵ هزار مبتلا به MS در كشور 

استقبال سازمان ملل از اقدامات ايران 
علیه ريزگردها تاريخي بود

رئيس مركز اموربين الملل سازمان حفاظت محيط زيست در گفت  وگو با »جوان«:

سيد حسين موسوي  فر: با قطعنامه سازمان ملل، ايران پيش قراول مقابله با گرد  و  غبار در منطقه شد

رئي�س مرك�ز مديري�ت پيون�د و درم�ان بيماري ه�اي وزارت 
بهداش�ت ب�ا اش�اره ب�ه شناس�ايي ۹۵ ه�زار مبتلا ب�ه MS در 
كش�ور  گفت: در ح�ال حاضر بيش�ترين مي�زان ثب�ت بيماري 
MS در اس�تان هاي اصفه�ان، ش�يراز و ته�ران اس�ت. 

اميرحسام عليرضايي، رئيس مركز مديريت پيوند و درمان بيماري هاي 
وزارت بهداشت در خصوص آمار بروز بيماري MS در كشور  گفت: بر 
اساس آمار ثبت شده در سامانه بيماري هاي نادر معاونت درمان وزارت 
بهداشت تا كنون تعداد ۹۵ هزار بيمار مبتلا به MS شناسايي شده اند. 

وي افزود: شيوع بيماري همچنان در خانم ها بيشتر از آقايان به نسبت 
2/۵ برابر و در سنين 2۰ تا ۴۵ سال است. 

وي با اشاره به اينكه متوسط شيوع MS بر اساس آمارهاي جهاني به 

ميزان 112 نفر به ازاي هر 1۰۰ هزار نفر جمعيت است، تصريح كرد: اين 
 MS نسبت در كشورهاي مختلف متفاوت بوده و در كشور ايران، شيوع
معادل 111 بيمار به ازاي هر 1۰۰ هزار نفر جمعيت است. بر اين اساس 

ايران در شمار كشورهاي با شيوع بالا از لحاظ MS است. 
وي در پاسخ به س��ؤالي درخصوص توزيع جغرافيايي بيماري MS در 
شهرهاي كشور  بيان كرد: طي دهه هاي اخير ش��يوع اين بيماري در 
كشور به خصوص در مناطق شهري افزايش يافته و اين مسئله حاكي 
از اهميت تش��خيص و كنترل بيماري در جوانان و ميانسالان با توجه 
به شيوع متوسط تا بالاي آن اس��ت.  وي گفت: به طور متوسط سالانه 
حدود ۵ هزار بيمار به جمعيت مبتلايان در كشور افزوده مي شود. در 
حال حاضر بيشترين ميزان ثبت بيماري MS در استان هاي اصفهان، 

شيراز و تهران است. 

وي در خصوص نحوه تأمين داروي بيماران مبتلا به MS اظهار كرد: 
در حال حاضر در خصوص داروهاي ايراني توليد داخل مشكلي وجود 
ندارد و داروهاي وارداتي گاهی به دليل تحريم ها دچار كمبود مي شويم 
كه در حال حاضر نياز مرتفع شده است و تأمين جديدترين داروهاي 
مورد مصرف بيماران ) مونوكلون��ال آنتي بادي ( با اثر بخش��ي بالا از 
تأكيدات وزارت بهداشت است.  عليرضايي درباره پوشش بيمه اي ارائه 
خدمات به بيماران MS پس از آغاز به كار صندوق بيماري هاي خاص و 
صعب العلاج  تصريح كرد: حمايت از بيماران در قالب تدوين بسته هاي 
حمايتي با اخذ نظر از كميته هاي علمي مشورتي به منظور كاهش بار 
مالي بيماران با پوشش حمايتي بيمه پايه و صندوق بيماران خاص و 
صعب العلاج تدوين و ابلاغ مي شود و در قالب اين بسته تدويني، بيماران 

هزينه اي را متحمل نمي شوند. 

 معاون امور زنان و خانواده رئيس جمه��وري  گفت: در برنامه هفتم، 
بندهاي خوبي ب��راي ارتقاي زنان، رفع موانع ش��كوفايي زنان، ارتقاي 
وضعيت خان��واده، حمايت از زنان با توجه به ش��رايط مختلف كاري و 
شغلي و مس��ئوليت هاي چند گانه اي كه براي خانواده، فرزند پروري و 
فرزندآوري دارند، ديده و به بهره وري زنان توجه شده است كه اميدواريم 

به تصويب برسد. 
 معاون مالي و اقتصاد شهري شهرداري تهران با تأكيد بر مولد سازي 
املاك ش��هر تهران گفت: هيچ تصميمي بر خام فروش��ي دارايي هاي 

شهرداري نداريم. 
 مدير عامل سازمان بيمه سلامت ايران  با عنوان اين مطلب كه شيوع 
بيماري ام اس در سال هاي اخير علاوه بر بزرگسالان ميان كودكان نيز 
بيشتر شده است، گفت: با تش��خيص زودهنگام، مي توان تا ۵۰ درصد 

بيماري ام اس را مهار كرد. 
 1۰ هزار تخت بيمارس��تاني توليد داخل به بيمارس��تان ها افزوده 

شده است. 

سجاد آذري
  گزارش  یک

حسین سروقامت

سنش از 60 سال گذشته و موهاي سرش سفيد شده است. سر 
و كارش به سازماني افتاده كه كارمندان جوانش بي استثنا او را 

»تو« خطاب مي كنند. 
استاد برجسته، دكتر اسلامي ندوشن با ابراز تأسف از اين ماجرا، 

جوانان مزبور را بي مبالات خوانده، اما مقصر نمي داند:
- اين جوانان هيچ گاه روش روبه رو شدن با مردم را نياموخته اند. 
ش�ايد به عمرش�ان يك كتاب نخوان�ده، حتي با جو  خش�ن 

اجتماعي مواجه بوده اند. 
وي تعجب مي كند كه مردم درب�اره اقتصاد، جمعيت، آلودگي 
محيط، بورس  و ارز حرف مي زنن�د، اما درباره اخلاق اجتماعي 
سخن نمي گويند. گويا تخديرشدگي، نوميدي و وحشت زدگي 

با هم برقرار است! 
. . . و هش�داري ك�ه بايد جدي گرف�ت: »اگر قان�ون در جامعه 
نباشد، ممكن است آن را دوباره برقرار كرد، اما اگر اخلاق يعني 
پايبندي ها و حفاظ ها فرو ريخت، اميد چنداني به بازگشت آن 

نيست!«
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آقاي رئیس، مأموريت شما 

افزايش ظرفیت پزشكي است!
چند روز پيش، رئيس دانشگاه علوم پزشكي شهيد بهشتي در اظهاراتي 
افزايش ظرفيت پزش��كي را عامل مش��كلات رفاهي دانشجويان اين 
دانشگاه دانست. وي در ادامه كمبود بودجه را مانع اين مسئله عنوان 
كرد، اما بررسي ها نشان مي دهد با وجود بودجه كافي، پروژه هايي در 

اولويت قرار گرفته  كه ارتباطي با نيازهاي نظام سلامت كشور ندارند. 
براي دانشگاه علوم پزشكي شهيد بهش��تي، سال 1۴۰2 با افتتاح يك 
پروژه بحث برانگيز شروع شد و اعتراضات متعدد دانشجويي را به همراه 
داشت. 2۷ فروردين ماه امس��ال، اين دانشگاه در آيين افتتاح مجتمع 
فرهنگي اجتماعي امام علي)ع( ميزبان وزير بهداشت بود. اين مجتمع 
با حدود 2هزار متر زير بنا، بخش هايي از جمله س��الن همايش، سالن 
كنفرانس، سالن غذاخوري و فضاهاي نمايشگاهي، اداري و مركز تماس 
را در خود جاي داده اس��ت، اما آنچه باعث اعتراض دانش��جويان شد، 
اولويت نداشتن ساخت اين مجتمع بود. اين دانشجويان معتقد بودند 
كه با وجود سالن هاي مختلف كنفرانس و همايش در سطح دانشگاه، 

ساخت اين مجموعه غير منطقي است. 
 پروژه هاي مهم را دريابيد!

وزير بهداشت در اين مراسم ضمن قدرداني از زحمات دكتر زالي براي 
اتمام پروژه در يك سال، ايشان را مدير ارزش��ي انقلابي ناميد. تأمين 
بودجه و س��اخت س��ريع اين مجتمع در حالي اتفاق افت��اده كه طي 
سال هاي اخير مشكلات خوابگاهي در اين دانشگاه، همواره دانشجويان 
را درگير خود كرده است.  خوابگاه دخترانه گل مريم يكي از پروژه هاي 
عمراني اين دانشگاه است كه از س��ال ۹۵ شروع شده و هنوز به افتتاح 
نرسيده است. اهميت اين تأخير وقتي چند برابر مي شود كه بدانيد بيش 
از ۶۰ درصد دانشجويان اين دانشگاه علوم پزشكي را دختران تشكيل 
مي دهند.  دكتر زالي چند روز پيش، با اعلام اينكه اين دانش��گاه براي 
تأمين خوابگاه موفق نبوده است، مشكل را در كمبود بودجه دانست و 
درخواست لغو مصوبه افزايش ظرفيت پزشكي را داشت، اما نگاهي به 
ظرفيت پذيرش اين دانشگاه در رشته پزشكي طي سال هاي اخير نشان 
مي دهد كه از سال ۹۴ تا ۹۹، تقريباً ظرفيت پزشكي ثابت مانده، ولي 
بودجه دانشگاه به صورت پلكاني افزايش يافته است. تا آنجا كه در سال 
1۴۰1 بودجه اين دانشگاه با ۳۵ درصد افزايش نسبت به سال 1۴۰۰، 

به حدود هزار ميليارد رسيده است. 
 بودجه كجا بايد مصرف  شود؟

در سال هاي آينده از يك سو با افزايش سالمندي در جامعه و از سوي 
ديگر با بازنشسته شدن تعداد زيادي از پزشكان، كشور با كمبود پزشك 
روبه رو خواهد ش��د. از همين رو بسياري معتقدند مصوبه شوراي  عالي 
انقلاب فرهنگي براي افزايش ظرفيت پزشكي براي حفظ نظام سلامت 
كشور الزامي است.  در مقابل حتي دانشگاه هاي سطح يك علوم پزشكي 
از جمله شهيد بهشتي نيز، حل اين مسئله را در اولويت قرار نداده اند، 
چراكه بعضاً ديده مي شود انجام پروژه هاي بي اولويت در دستور كار قرار 
مي گيرد و با وجود بودجه كافي، از س��اخت خوابگاه هاي دانشجويي و 
تأمين امكانات آموزشي غفلت مي شود.  براي رسيدن به سرانه مناسب 
پزشك در كشور بايد در فرصتي كوتاه، زيرساخت هاي آموزشي و رفاهي 
لازم تأمين شود. لازمه اين اتفاق اين است كه رياست دانشگاه هاي علوم 
پزشكي اجراي مصوبه افزايش ظرفيت پزشكي را مأموريت شغلي خود 

بدانند و برنامه ريزي ها را معطوف به اين مسئله كنند. 

رئيس نهاد نمايندگي رهبر انقلاب در دانشگاه ها:
انديشكده ها  با تحول آفريني مي توانند 

حركت تمدني كشور را شتاب دهند
 امام خميني)ره( در اواخر عمر شريفشان سخناني دارند كه در جلد 
21 صحيفه امام آمده است، ايشان مي فرمايند: مسئولان ما بدانند 
انقلابي كه از ايران آغاز ش�ده به ايران خاتم�ه پيدا نخواهد كرد و 
اين بايد آغاز انقلاب اسلامي همه مس�لمانان جهان براي تحقق و 
پرچمداري حضرت ولي عصر عجل الله تعالي فرجه الشريف باشد. 
حجت الاس��لام و المس��لمين مصطفي رس��تمي در اولين نشست 
هم انديشي انديشكده هاي دانشگاه هاي سراسر كشور گفت: عزيزان 
حاضر در اين نشست به اهميت كار انديشكده اي و رسالت و مأموريت 
انديشكده ها واقف هستند. اين شأن از شئون دانشگاه و نقش آفريني 
در آين��ده موجب جهش ها و س��رعت گرفتن بي��ش از پيش جامعه 

خواهد شد. 
وي در ادامه افزود: در نگاه تمدني رهبران انقلاب ما افقي، براي حركت 
انقلاب متصورندكه انقلاب اس��لامي ايران بايد به نقطه س��ردمداري 
حركت تمدني در دنيا برسد. اين افقي است كه ملت و جامعه ما شايسته 

رسيدن به آن هستند. 
رئيس نهاد نمايندگ��ي مقام معظم رهبري در دانش��گاه ها گفت: امام 
خميني)ره( در اواخر عمر شريفش��ان س��خناني دارند كه در جلد 21 
صحيفه امام آمده است، ايشان مي فرمايند: مسئولان ما بدانند انقلابي 
كه از ايران آغاز ش��ده به ايران خاتمه پيدا نخواهد كرد و اين بايد آغاز 
انقلاب اسلامي همه مسلمانان جهان براي تحقق و پرچمداري حضرت 

ولي عصر عجل الله تعالي فرجه الشريف باشد. 
وي در ادام��ه عنوان كرد: از س��ويي ديگر رهبر معظ��م انقلاب نيز در 
سخنان خود بارها به اين مس��ئله تأكيد كرده اند و اين نگاه تمدني در 
كلام امامين انقلاب قابل رصد و دس��تيابي است. در بيانات اخير رهبر 
انقلاب جزئياتي در اين رابطه به  صورت واضح آمده اس��ت و ايشان به 
مسئله »پيچ تاريخي« اش��اره كرده اند و امسال هم در ديدار مسئولان 
نظام فرمودند كه در نظام بين الملل، گردش قدرت در حال وقوع است و 
اتفاقات بزرگي در راه است كه حاصل تحولات پيش رو، در نهايت عليه 
نظام حاكم بر دنيا و به نفع جريان مقاومت است، بنابراين شكل گيري 
وضعيت آينده متأثر از اين تحولات، ماهي��ت و هويت آينده جهان را 

تعيين خواهد كرد. 
حجت الاسلام و المسلمين رستمي تأكيد كرد: در اين چرخش و گردش 
قدرت در تمام بخش ها از مس��ائل كلان داخل��ي گرفته تا بين المللي، 
تش��خيص بهنگام و عالمانه و اقدام سريع و ش��جاعانه جزو مهم ترين 

مؤلفه هاي يك مجموعه موفق است. 
به گزارش مركز ارتباطات و اطلاع رس��اني نهاد نمايندگي مقام معظم 
رهبري در دانشگاه ها وي در ادامه افزود: دانشگاه و محيط انديشكده اي 
و علمي، تنها جايي اس��ت كه مي تواند كارهاي مربوط به اين حركت 
تمدني را پيش ببرد. دانشگاه حائز تمام مؤلفه هاي اين امر است؛ البته 
دانشگاه رسالت هايي دارد كه شامل تقويت دانشجو، حل مسائل جامعه 
و حركت در مرزهاي دانش است كه هر سه، ناظر به آينده و كار تمدني 

فاخر است. 
رئيس نهاد نمايندگي مق��ام معظم رهبري خاطر نش��ان كرد: بدون 
ترديد محصولات توليدي دانشگاه هاي ما بيش از ساير بخش ها مورد 
استقبال قرار مي گيرد و به رغم محدوديت  امكانات، نياز و ظرفيت  بالايي 
وجود دارد كه مي تواند موجد اتفاقات بزرگي با سرمايه و نقش آفريني 

دانشگاه باشد. 
وي در ادامه تصريح كرد: شما دانشمندان و اساتيد كساني هستيد كه 
مي توانيد تحول آفرين باش��يد و حكمراني آم��وزش عالي را به صورت 
عالمانه پيش ببريد. اين امر در ديدار رمضاني رهبر انقلاب با دانشجويان 
تأكيد شده است كه ما به يك نقشه جامع علمي نياز داريم، اين تعبير 
قابل تأملي است، زيرا بايد نگاه ها در اين بخش، واقعي بوده و افق ها در 

آن به درستي طراحي شود. 
حجت الاس��لام و المس��لمين مصطفي رس��تمي گفت: دانشگاه ها 
مي توانند با هم افزايي تخصصي، مسائل را احصا و دريافت و تحليل 
كنند و براي چالش ها راه حل دهند. ما در حوزه هاي مختلف با تعدد 
مسائل گوناگون مواجه هستيم و شما افراد تحول آفرين و تغييردهنده 
وضعيت بايد به دنبال اين امر باش��يد و با حس مسئوليت به اين امر 
توجه كافي داشته باشيد. تصور اينكه يكسري افراد در بيرون دانشگاه، 
متخصص تر و نسبت به مس��ائل آگاه تر از شما هستند، خيالي واهي 

و باطل است. 
وي در ادامه عنوان كرد: رؤساي دانش��گاه ها و مسئولان دفاتر وظيفه 
دارند كه از اين امر پشتيباني كنند و به آن هويت بخشند. اقدامات بايد 
به تقويت دروني در حركت دوستان بينجامد و ظرفيت دانشگاه را در 
بيرون اشاعه دهد. از سوي ديگر انتظار ما از رؤساي انديشكده ها پيگيري 
مجدانه براي فعالسازي اين مراكز اس��ت. در اين مسير، تهيه نقشه راه 
و اولويت بندي مس��ائل بايد در اولويت قرار گيرد و از توانمندي س��اير 

مجموعه هاي تقنيني در اين زمينه استفاده شود. 
وي در پايان گفت: مسئولان ما در مركز بايد سكويي را براي جمع آوري 
نتايج و گزارش هاي انديشكده ها، پيش بيني و درگاه مناسبي براي ثبت 

و انتقال تجارب  ايجاد كنند. 

شهريه اضافي مدارس غیردولتي
بازگردانده مي شود

رئيس سازمان مدارس و مراكز غيردولتي و مشاركت هاي مردمي 
در بازديد از تعدادي از مدارس غيردولتي پايتخت  گفت: ش�هريه 
اضافه  و خارج از ضوابط سازمان بايد به خانواده ها برگردانده شود. 
موضوع افزايش ش��هريه مدارس غيردولتي، اين روزها زياد ش��نيده 
مي ش��ود؛ خانواده ها مي گويند امس��ال ش��هريه مدارس خيلي گران 
شده است و اين در حالي است كه سازمان مدارس و مراكز غيردولتي و 
مشاركت هاي مردمي عنوان كرده كه هنوز شهريه مدارس غيردولتي را 
اعلام نكرده است.  به رغم اعلام نشدن شهريه، برخي مدارس غيردولتي 
به خانواده ها مبالغي را به عنوان شهريه اعلام كرده اند و برخي هم حتي 
مبالغي را از خانواده ها دريافت كردند. همه اين موارد در حالي است كه 

ثبت نام رسمي مدارس غيردولتي هنوز آغاز هم نشده است. 
در همين راستا تيم هاي نظارتي سازمان مدارس و مراكز غيردولتي و 
مش��اركت هاي مردمي و همچنين وزارت آموزش و پرورش از فعاليت 

مدارس غيردولتي بازديد به عمل مي آورند. 
احمد محمودزاده، معاون وزير آموزش و پرورش در خصوص بازديد از 
چند مدرسه شهر تهران گفت: بازديد هاي دوره اي و سرزده براي سال 
تحصيلي آينده را مدتي اس��ت آغاز كرده ايم و هدف رصد فعاليت هاي 
مدارس غيردولتي به صورت كامل است كه ضمن برجسته سازي اقدامات 
كيفي مثبت، جلوي اشتباهات احتمالي گرفته شود.  وي افزود: يكي از 
نكاتي كه در بازرس��ي ها تأكيد داريم، تفكيك شهريه مصوب و شهريه 
فوق برنامه است. مدارس بايد براي شهريه اي كه از خانواده ها دريافت 
مي كنند، برنامه هاي مشخص و اجرا شده داشته باشند و به هيچ عنوان 
نبايد وجوهي اضافه بر شهريه و خارج از ضوابط و مقررات دريافت كنند.  
محمودزاده با بيان اينكه هنوز شهريه مدارس غيردولتي ابلاغ نشده است، 
افزود: وقتي شهريه ابلاغ نشده است، پيش ثبت نام بايد بر اساس شهريه 
سال قبل صورت پذيرد و در همين راستا اعلام كرده ايم كه شهريه اضافه 
 و خارج از ضوابط و مقررات سازمان كه از خانواده ها گرفته شده است بايد 
برگردانده شود.  وي به جريمه دو مدرسه كه شهريه خارج از مصوبه براي 
سال آينده داشته اند، اشاره كرد و افزود: مدارس غيردولتي كه شهريه 
اضافه از خانواده ها دريافت كنند ضمن اينكه بايد ش��هريه هاي اضافي 
مازاد بر مصوبه را برگردانند، در سال تحصيلي 1۴۰۳- 1۴۰2 افزايش 
شهريه نخواهند داش��ت و بايد طبق شهريه س��ال قبل ثبت نام كنند.  
محمودزاده تصريح كرد: با متخلفان احتمالي و كساني كه در خصوص 
افزايش شهريه و مشوش كردن جو رواني جامعه تأثيرگذار باشند اعم از 

مسئولان مدرسه يا منطقه برخورد جدي صورت خواهد گرفت. 

   سلامت


